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Přispíváme i na vymýcení dětské obrny v Africe, říká Ladislav
Burgr o členství v Rotary clubu

Ladislav Burgr, učitel a vedoucí reklamní agentury, je také členem Rotary clubu Prostějov, který se zabývá pomocí. A to 
dětem v dětských domovech, seniorům i handicapovaným. Pořádají  také zahraniční výměnné pobyty pro nadějné 
studenty. Co členství v klubu obnáší? A kdo se může stát součástí? 

Mohl byste představit Rotary club? Co to vlastně je? 

Rotary club je samostatná nezisková organizace. Podle českého zákona je to spolek. Tyto kluby jsou po celém světě, je jich asi 
30 tisíc a každej klub dodržuje zásady Rotary International.  Zároveň mu nikdo nemůže nařizovat nějakou činnost, kterou musí 
dělat. Takže ne každý klub dělá to stejný. 

Na světě existuje organizace Rotary International, největší klubová organizace, co sdružuje kluby. Ty dodržujou pravidla Rotary, 
kterých je celá řada. Jsou to organizace, který se věnují pomoci nebo službě svýmu okolí anebo jiným lidem, mládeži, nebo 
postiženým. Každej se zaměřuje na něco trošku jinýho.  

Takže Rotary club, když se k tomu vrátím, je nezisková organizace zabývající se pomocí. Hlavní logo, nebo naše heslo je 
“Service above self”, česky přeloženo jako služba nadevše, nebo služba pro všechny, nebo služba větší než já. 

Jaká je historie Rotary clubu? 

Rotary cluby se snaží pokračovat v myšlence Paula Harrise, kterej to kdysi dávno založil, dělat dobro. Pomáhat.  

Úplnej začátek byl roku 1905. Ve  městě Chicago se sešlo několik podnikatelů. Svolal to tam místní podnikatel Paul Harris, aby 
založil klub, kterej bude pomáhat. V té době tím městem zmítaly různý mafiánský gangy, to byla ta americká prohibice, takže se 
načerno obchodovalo s alkoholem. 
Jejich první počin bylo, že sehnali peníze a za ty peníze místnímu farářovi koupili koně, aby mohl servisovat třeba poslední 
pomazání lidem i ze vzdálenějšího okolí, aby tam stihl dojet. 
Později třeba další počin bylo, protože to Chicago bylo asi docela špinavý, že pořídili první veřejný záchodky, samozřejmě asi 
nějaký dřevěný kadibudky a postavili je za svoje peníze. 

Rozšířilo se to velmi rychle, už za první republiky vznikaly první Rotary cluby u nás. V Prostějově vznikl první klub roku 1925 a 
bylo tam spousta významných prostějovských osobností jako třeba Otto Wichterle. 

Roku 1939 fašisti Rotary cluby zakázaly, protože je neovládali. Roku 1945 vznikl v Prostějově Rotary clu podruhý. Roku 1948 ho 
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zase zakázali komunisti, protože se jim to nelíbilo a roku 1995 vznikl Rotary club potřetí a ten funguje dodnes. 

Jak funguje Rotary club v Prostějově? 

Z peněz, co máme, financujeme různý věci, například v minulých letech elektrický vozíky pro invalidní klienty domova důchodců, 
kteří si na to nevydělají. Mají od pojišťovny normální ruční vozík, ale aby se dostali do města třeba na kafíčko, tak jsme jim jich 
několik pořídili několik. Pravidelně také podporujeme dětský domov v Plumlově. 

Zapojujeme se i projektů celosvětových projektů Rotary. Přispíváme na vymýcení dětské obrny v Africe, na očkování proti obrně. 
 

Zejména se účastníme výměn studentů. Ti využívají toho, že kluby jsou po celé světě, takže je možný z Prostějova poslat 
studenta do Ameriky, Austrálie a kamkoli, kde máme kluby. 

Obráceně za to my hostujeme studenty ze zahraničí. Aktuálně studenta z Brazílie na Střední odborné škole podnikání a obchodu 
a je tady ještě jedna studentka z Austrálie, která chodí na Cyrilometodějské gymnázium. 

Studenti, kteří se účastní pobytů, jsou děti členů Rotary clubu, nebo to jsou i jiné děti? A jak se přihlásí? 

Ne, to ne. Samozřejmě naše děti to nemaj zakázaný, moje dvě děti se takové výměny zúčastnily. Syn byl na Taiwanu, dcera byla 
v Indii. Ale je to otevřenej program úplně pro všechny. Existují webové stránky Rotary youth exchange 2240, kde si můžou přečíst 
zkušenosti našich studentů a zaregistrovat se. 

Ve chvíli, kdy se tam nějakej student zaregistruje, tak přijde nebližšímu Rotary clubu informace, že je zájemce. Toho si pozveme 
na klub, tam se musí ten dotyčnej představit, říct, proč chce vycestovat a tak. Když je klubem schválen, což se děje vždy na 
začátku školního roku, postoupí dál a vyplňuje přihlášku a musí splnit nějaká kritéria. To třeba jak po stránce angličtiny, tak i 
znalostí, což je taky důležitý. 

Když to všechno úspěšně absolvuje, tak na jaře už vyřizuje vízum a jede do nějaké země, s kterou máme smlouvy. 

Je jich strašná spousta. Amerika, něco málo v Africe, i tady po Evropě, hodně v Asii, máme děcka v Japonsku, Jižní Koreji, 
Austrálii, takže těch destinací, co si můžou vybrat, je spousta. A když někoho takového pošleme ven, tak se musíme na oplátku 
postarat o nějakého výměnného studenta z ciziny. 

Když pomáháte a sbíráte peníze, děláte nějaké veřejné sbírky, nebo pořádáte sbírky v rámci členů klubu? 

Jeden zdroj peněz jsou naše členské příspěvky. Každej člen zaplatí ročně minimálně 6 tisíc korun. To je určená dolní hranice, ale 
jsou členové, co dávají i 10 nebo 20 tisíc, podle toho, jakou má kdo ekonomickou situaci 

Z těchto peněz polovina zůstává v tom klubu a cirka polovina jde na ty mezinárodní projekty. 

Největší akce je prodej vánočního punče. Od města si pronajmeme stánek. Je 
nás relativně málo, takže ne na celou dobu, ale třeba na 14 dní. Prodává tam 
každý den jiná rotary rodina, jeden člen se svou rodinou, kamarádama a 
příbuznejma. Každej z nás navaří za svoje peníze čaj a punč. Takže nikdo si 
nebere za to, že nakoupil rum, víno a čaje. Vždycky je to kvalitní, protože nám 
tam přijdou naši kámoši, který jsme si pozvali, tak abychom si netrhli ostudu. 
(smích) 

A co vyděláme dáváme na jednu hromadu. Teďka poslední vánoční trhy 2022 jsme takto získali 150 tisíc korun. 

Pak děláme další akce, kde jsou výtěžky daleko menší, ale taky se používaj tady na to. V Rotary všichni dělají zadarmo. 

Další akce je velikonoční beránek. To oslovíme učiliště, kde jsou studenti oboru cukrář/pekař. Zaplatíme suroviny, oni upečou 
velikonoční beránky. My uděláme v Národním domě výstavu beránků. Ty dělají i mateřský školky. Těm dáme ty korpusy, ti je 
jenom nazdobí.  

Přijde tam spousta lidí. Máme třeba 200 až 300 beránků. Je to i soutěž, takže se hodnotí ten nejlepší. Studenti, co vyhrají, od nás 
dostanou nějakou finanční odměnu a část beránků prodáváme zájemcům. Z tohohle se nám zaplatí náklady na suroviny a 
ocenění a zbytek těch beránků, kteří jsou krásní a různě nazdobení, zdarma věnujeme na různý místa. Nejčastěji do dětských 
domovů a onkologických dětských oddělení. 

Kdy a jak jste se stal členem Rotary clubu? Co vás k tomu vedlo?  

 Já jsem členem od roku 2005. Pozval mě soused, advokát Ivo Pavlů.  

Ono to není o tom, že se člověk přihlásí, ale většinou někdo z členů navrhne někoho, kdo by byl potencionálně pro klub 
zajímavej. A protože mě to zaujalo a viděl jsem, že tam soused dělá hodně věcí, tak jsem tam šel. Zezačátku člověk musí udělat 
takovou přednášku o sobě a něco říct. Pak klub o dotyčným hlasuje a ze současných členů nesmí být nikdo proti členství toho 
nového. Kdyby někdo byl proti, tak se novej člen nebere a je to proto, aby tam prostě všichni byli kamarádi. Aby to nebylo: “Já ho 
nemám rád, já sem nebudu chodit.” Takže je to takovej trošku krutej výběr. A bylo už pár členů, který jsme prostě nevzali, protože 
někdo z našich členů řekl, že s ním být nechce. 

Jakou zastáváte funkci? 

Ze začátku jsem tam byl jako normální člen. A protože mám děti a v té době byly malý, tak jsem se začal od roku 2009 věnovat 
tady té výměně mládeže. Já jsem takzvanej YEO, což je zkratka z anglickýho “yout exchange officer”. Dneska jsem byl s jedním 
naším výměnným studentem z Brazilie v Přerově na cizinecké policii vyzvedávat ID kartu na trvalej pobyt.  

https://rye2240.org/
https://blogger.googleusercontent.com/img/b/R29vZ2xl/AVvXsEjqB2ea5qyenaih4266gJ22kcVmgicVzskwk3Kuk1wa3ix78v3jHSMUgm85UrHmzvkvfLuinyHvdN5eSU0SfeUFuPB53YE8n44trH1D-6yHJDwLqb_E8e4MrB5ZHl0QQF_dTZw5NXKtgJgSBk7Zy9ldhatgfMi7DP_KgeXAgDn7eAIgTszWUj6YKDCrgw/s4000/20221121_175645.jpg


Novější příspěvek Starší příspěvekDomovská stránka

Rozhovorů od členů Rotary clubu na internetu není tolik, ale podle toho, co jsem přečetl, jsem pochopil, že členy jsou 
většinou nějak vysoce postavení lidé. Je to tak, nebo tam může přijít i “obyčejný” člověk někde z ulice? 

Tak, úplně náhodnej člověk z ulice by se teoreticky mohl dostat, kdyby ho někdo znal, chtěl ho tam a ostatní by neměli nic proti. 
Ale v zásadě to vypadá tak, že v Rotary chceme, aby tam byli lidé různých profesí. Aby nebylo 20 členů a z toho 10 doktorů, to by 
byl klub doktorů a ne Rotary. Takže každej Rotary club se snaží hledat někoho, kdo doplní to spektrum.  

Scházíme se každej týden a jsou to přátelský schůzky, není to jen o tom, že řešíme charity nebo studenty. Ale prostě se sejdeme, 
popovídáme si, co je novýho a každej vždycky ví něco z toho svýho oboru. Máme tady stavební firmy, jako je třeba Petr Žouželka 
z firmy GAMA stavby, architekty jako je Laďa Langer, doktory jako primář Bohumil Hruban a máme i ředitele reálného gymnázia 
Rostislava Halaše, nebo ředitelku základní umělecké školy Elišku Kunčíkovou. Já jsem tam za reklamu. Je tam majitel velkýho 
zahradnictví, potom Petr Jehlář, ten prodává technický plyn.  

Další kritérium je to, že člověk musí být ochoten do toho ty peníze dát. Ne každej  může dát každej rok 6, 8 nebo 10 tisíc. A 
příspěvky, to není všechno. Kromě toho přijde na náš ples a tam zaplatí 700 vstupný za osobu, takže když přijde s manželkou 
nebo s kamarádama, tak dá třeba dvakrát nebo čtyřikrát tolik.  

Když přijde vařit punč, tak nakoupí suroviny jako víno, rum a čaje a další třeba za 3 tisíce. Zaplatí to ze svýho a bude tam celej 
den mrznout a prodávat. 

Není to úplně pro každýho, ale není to ani o tom, že by tam byli jenom ti největší a nejbohatší. Máme tam i prostě normální lidi, 
který jsou do toho ochotný ty peníze dát. Takže není stanovený, jakože musíš vydělávat tolik a tolik a tam je limit. Spíš je to o 
ochotě těch lidí.  
 
Snímky: Ladislav Burgr
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